
بستر »زاينده رود « يا همان »زنده رود« قديم 
كه روزي آب ج�اري در آن اصفهان را به نصف 
جهان مش�هور كرده بود، در روزه�اي اخير به 
جاي آب محل تجمع كش�اورزاني شده كه به 
دنبال گرفتن حق آب كشاورزي شان دست به 
اعتراض زده اند. زاينده رود چند سالي مي شود 
تنها نام�ش مانده و پ�ل خواجويي كه نش�ان 
مي ده�د روزگاري در اي�ن مح�ل رودخانه اي 
ج�اري بوده اس�ت.»زنده رود» مرده اس�ت و 
ح�الا كش�اورزان اصفهاني براي زن�ده كردن 
دوب�اره اي�ن رود و زنده كردن كس�ب و كاري 
كه ادام�ه آن به جاري ش�دن دوب�اره آب در 
زاينده رود وابسته است، دست به مطالبه گري 
زده اند. محمد مخبر، معاون اول رئيس جمهور 
در واكنش ب�ه اين مطالبه با تأكي�د بر اينكه از 
نزديك وضعيت زاينده رود و مناطق كشاورزي 
اس�تان را ديده و مي داند كه ش�رايط سختي 
ب�راي م�ردم منطق�ه وج�ود دارد از پيگيري 
رئيس جمهور و دس�تور خودش به وزراي نيرو 
و جهاد كش�اورزي براي حل اي�ن معضل خبر 
داد. وزير نيرو هم با عذرخواهي از كشاورزان 
اصفهان�ي بابت تأمي�ن نش�دن آب لازم براي 
كش�اورزي از تش�كيل جلسه س�تاد احياي 
زاينده رود و همراهي وزراي جهاد كشاورزي و 
صمت براي حل اين بحران خبر داد. فرونشست 
زمين در اين منطقه مركزي ايران 40 تا 100برابر 
ميانگين جهاني اس�ت و برخي كارشناس�ان 
معتقدند با ادامه مشكلات زيست محيطي اين 
منطقه تا پنج سال ديگر قابل سكونت نيست. 
 اصفهان، چهار محال و بختياري، خوزستان و يزد، 
اين چهار استان تشنه زاينده رود چند سالي مي شود 
كه با تنش آبي روبه رو هستند. كم بارشي، مديريت 
غلط بيش از چهار دهه اي و برنامه ريزي هاي محلي 
به جاي نگاه هاي بلندمدت ملي، باعث شده است 
زاينده رود در اصفهان خشك شود و كار كشاورزان 
اصفهاني را از آنها بستاند، صنعت يزد را به مخاطره 
افكند، چهارمحالي ها را شاكي كند و خوزستاني ها 

را هم نگران تر از هميشه نمايد. 
اعتراض خوزستاني ها و چهارمحالي ها به مديريت 
ناصحيح منابع آبي اين استان ها هر از چندگاهي 
رسانه اي مي شود. مدتي است كش��اورزان شرق 
اصفهان كه بيشترين قشر آسيب ديده از خشكي 
زاينده رود هستند، مطالبات آبي خود را رسانه اي 
كردن��د و از آن هم عقب نش��يني نمي كنند. روز 
گذش��ته با تجمع چند هزار نفري اصفهاني ها در 
پل خواجوي  خشكيده، مطالبه احياي زاينده رود 

واكنش هاي زيادي به دنبال داشت. 
     برگزاري 2 شوراي عالي آب ظرف يك ماه

در پي تجمع مردم اصفهان براي احياي زاينده رود، 
محمد مخبر، معاون اول رئيس جمهور به وزراي 
نيرو و جهاد كشاورزي دس��تور داد در اسرع وقت 
براي حل مش��كل حوضه آبريز زاينده رود در سه 
استان چهارمحال و بختياري، اصفهان و يزد اقدام 

كنند. 
معاون اول رئيس جمهور ب��ه دنبال مطالبه مردم 
اصفهان در بستر زاينده رود براي جاري شدن دائمي 
آب در زاينده رود در گفت وگو با شبكه خبر اظهار 
داشت: تشكر مي كنم از بصيرت و وفاداري مردم 
غيور اصفهان كه البته هميشه اينگونه بوده است 
در جنگ و در همه مسائلي كه در كشور بوده كاملًا 

وفادارانه در صحنه بودند. 
وي با بيان اينكه معضل خشكس��الي شرايطي را 
به وجود آورده كه در بيش��تر اس��تان هاي كشور 
دچار مشكل هس��تيم، افزود: در يك ماه گذشته 
رئيس جمهور دو بار ش��وراي عال��ي آب را برگزار 

كرده است. 
معاون اول رئيس جمهور خاطر نشان كرد: به وزير 
نيرو و جهاد كشاورزي دستور دادم به سرعت براي 

اين موضوع تدبير كنند و دولت به جد دنبال اين 
است مسئله را به هر نحوي كه وجود دارد، بتواند 

حل كند. 
مخبر با بيان اينكه مشكل مردم را مي فهميم، افزود: 
من در شرق اصفهان حضور داشتم و وضعيت آنان 
را ديدم و واقعاً وضع س��ختي اس��ت. ما دنبال آن 
هستيم با هر وسيله و ش��كلي كه وجود دارد اين 
مشكل حل شود، زيرا اين چهار استان اكنون دچار 
مشكل هستند و اميد است به گونه اي كه بتوان به 
ويژه مش��كل اصفهان را حل كرد، اين موضوع را 

دنبال مي كنيم. 
وي اضافه كرد: از امروز جلساتي برگزار مي شود كه  
نتايج را به اطلاع مردم خواهيم رساند، وزرا نيز در 
تلاش هستند، طرح هاي مختلفي را بررسي كنند 
و پيشنهاداتي دارند كه ان ش��اءالله بررسي و اقدام 

خواهيم كرد. 
علي اكبر محرابيان، وزير نيرو هم به دنبال تجمع 
روز گذش��ته اصفهاني ه��ا گف��ت: مقرر ش��د كه 
وزارتخانه هاي جهاد كش��اورزي و صنعت، معدن 
و تجارت در كنار وزارت نيرو به صورت فعال وارد 
شوند تا شرايط را مديريت كنيم و آسيبي را كه به 
برخي كشاورزان رسيده است، به حداقل برسانيم. 

وزير نيرو گفت: در پايان از همه كشاورزان اصفهان 
عذر خواهي مي كنم و ش��رمنده آنها هستيم كه 
نمي توانيم آنچه لازم است براي كشت شان  تأمين 
كنيم. اميدواريم با فضل و عنايت الهي در ماه هاي 

آينده اين كمبودها را جبران كنيم. 
    روي خوش تجمع

تجمع روز گذش��ته اصفهاني ها يك روي خوش 
هم داشت؛ نحوه برگزاري تجمع و اعلام مطالبات 
مردمي. تفكيك بين اعتراض و اغتشاش در تجمع 
روز گذشته اصفهاني ها مشهود بود. اين موضوع 
هم از پلاكاردهاي در دس��ت گرفته ش��ده مردم 
مش��خص بود و هم طرح منطقي خواسته ها آن 

را تأييد مي كرد. 
علاوه بر اين، پوشش رسانه اي اين موضوع از سوي 
رس��انه ملي هم متفاوت و درخور تحس��ين بود. 
صدا و س��يما با پخش زنده از اعتراضات مردمي، 
معاون اول و وزير نيرو، دو مسئولي كه بيشترين 
ارتباط را با بحران آب زاينده رود داشتند، به روي 
خط آورد و مطالبات مردم را از آنها پيگيري كرد. 
پيشتر چنين واكنش هايي نسبت به اعتراضات 
مردمي كمتر از سوي صدا و سيما رخ مي داد. اين 
تغيير رويه مشهود هم از ديگر نكات مثبت تجمع 

روز گذشته بود. 
    فرونشست زمين در اصفهان 40 تا 100 برابر 

ميانگين جهاني 
 ماج��راي خش��كي زاين��ده رود و مش��كلات 
زيست محيطي اصفهان از سال ها پيش آغاز شده، 
اما با تداوم كم آبي ها و خشكس��الي در كنار برخي 
س��وء مديريت ها، حالا اين بحران تش��ديد شده و 
فرونشست زمين در اين منطقه مركزي ايران 40 

تا 100برابر ميانگين جهاني است و از سوي ديگر 
خشكي در آن بيداد مي كند. 

سيد ابراهيم رئيس��ي، رئيس جمهور هم با تأكيد 
ب��ر اينكه ك��م آبي مش��كل تمام كش��ور اس��ت، 
گفته است: » در جريان سفرهاي استاني، مهم ترين 
مشكلي كه مردم آن را مطالبه مي كنند، تأمين آب 
است و در اين زمينه معتقدم بايد به مديريت آب در 
كشور توجه جدي شود و با استفاده بهينه و توجه 
به ظرفيت هاي اقليمي مي ت��وان بخش زيادي از 

مشكلات موجود را كاهش داد.«
چرا اصفهاني كه روزگاري سر سبزي و نغمه خوش 
زاين��ده رودش آن را ب��ه »نصف جهان« مش��هور 
كرده بود، حالا به اين وضع خش��كي و فرو نشست 
دچار شده است؟ محمد رضا محبوب فر كارشناس و 
پژوهشگر حوزه بحران هاي محيطي و عضو انجمن 
مخاطرات محيطي و توسعه پايدار ايران در گفت وگو 
با »جوان« درباره مشكلات زيست محيط اصفهان 
مي گويد:» در حال حاضر آحاد م��ردم اصفهان از 
جمله كش��اورزان و حتي برخي از مديران صنايع 
به س��وء مديريت منابع آب و كمبود آب در دشت 
اصفهان معترض هستند. اصفهان قطب گردشگري 
جهان است، اما حالا اين ش��هر به پايتخت بحران 
بي آبي و فرونشس��ت جهان تبديل شده و در حال 
حاضر فرونشست در دش��ت اصفهان 45 تا 100 
برابر ميانگين جهاني است و همين مسئله منجر به 

اعتراضات مردمي شده است.«
   خالي از سكنه شدن اصفهان تا 5 سال آينده!
از نگاه اين كارش��ناس و پژوهشگر محيط زيست 
زاينده رود قرباني تصميمات نادرست برخي مديران 
ناكارآمد در 20 سال گذشته بوده است و در حالي 
كه در اين مدت از حق آب محيط زيست و طبيعت 
اصفهان برداشت مي شد، متأسفانه هيچ جايگزيني 
براي آن پيش بيني نشده اس��ت. محبوب فر تأكيد 
مي كند: » بر همين اساس به نقل از نمايندگان اين 
منطقه در مجلس شوراي اسلامي اصفهان بين دو تا 
پنج سال آينده سكونت پذير است و ديگر حياتی در 

اصفهان وجود نخواهد داشت.«
محبوب فر در پاس��خ به اين س��ؤال كه مسئولان   
دولتي و محلي در اصفهان و پايتخت بارها اش��اره 
داشته اند كه دليل مشكلات آبي در اصفهان و توقف 
طرح هاي آبي در اين منطقه كاهش بار ش ها بوده 
و اين مس��ئله به معضلي براي كش��ت محصولات 
كشاورزي و حتي نگراني هايي براي تأمين آب شرب 
شده است، سهم كاهش بارش ها را در بحران كنوني 
قابل توجه نمي داند و معتقد است: » زاينده رود قرباني 
تصميمات مديران ناكارمد و غير مس��ئول بوده و 
كشاورزان بارها حقآبه زاينده رود و حل مشكلاتشان 
را مطالبه كرده اند، اما تاكنون مطالباتشان به جايي 

نرسيده است.«
به گفته وي مردم اين شهر معتقدند شوراي عالي 
آب و شوراي هماهنگي زاينده رود در الزامات قانوني 
خود تأكيد دارد بيش از 74 درص��د آب رودخانه 

متعلق به كش��اورزان اس��ت و كمتر از 26 درصد 
متعلق به دولت و وزارت نيرو است. در سال گذشته 
در برابر اعتراض كش��اورزان وزارت نيرو اعلام كرد 
190ميلي��ون متر مكع��ب حقآبه آن��ان پرداخت 
مي ش��ود، اما هيچگاه اين حق آب پرداخت نشد. 
در حال حاضر وضعيت كشاورزي، محيط زيست و 
فرونشست در اصفهان به قدري نامطلوب است كه 
در هفته گذشته ما شاهد سه فرونشست در دشت 

اصفهان و منطقه شهري بوديم. 
     گاو خوني صد در صد خشك شده 

محبوب فر با اشاره به صحبت هاي استاندار اصفهان 
در خصوص اختصاص 3هزارو800 ميليارد تومان 
براي كش��اورزي و طرح هاي آبي اصفهان و بحث 
خريداري حق آب كشاورزان در پاسخ به اين موضوع 
كه به گفته اس��تاندار اصفهان اگ��ر آب در زاينده 
رود جاري ش��ود، مردم بدون آب شرب مي مانند 
پاسخ مي دهد: » متأسفانه مضحك ترين سناريوي 
زيس��ت محيطي در ايران و در اصفه��ان در حال 
رخ دادن اس��ت. در حال حاضر عنوان مي ش��ود از 
استان هاي خوزستان و چهارمحال به اسم اصفهان 
و زاينده رود آب به اصفهان منتقل مي شود، اما اگر 
اين اتفاق افتاده بود نه زاينده رود خش��ك مي شد 
و ن��ه دچار چالش فرونشس��ت زمين مي ش��ديم. 
علاوه بر اين متأسفانه صد در صد تالاب گاو خوني 
خشك شده و اين موجب شد تا در منطقه به مراتب 
بيماري هاي نوظهور رش��د كند. مشكلات خشك 
شدن اين تالاب مختص اصفهان نيست و دامنگير 
مردم اس��تان هاي اطراف همچون ي��زد، كرمان، 
سيستان و بلوچستان و حتي تهران، كاشان و قم 

هم خواهد شد.«
    ميانگي�ن كاهش بارش ها ت�ا 25 درصد و 

خشكي كشور تا 90 درصد است
محبوب فر در پاسخ به اين س��ؤال كه سرچشمه 
كوهرن��گ هم در حال خش��ك ش��دن اس��ت، 
مي گويد: » الان ما ش��اهد خشكي سرچشمه آب 
زاينده رود و كارون هستيم كه هر دو از كوهرنگ 
هستند. وقتي چشمه كوهرنگ خشك شود، بسيار 
خطرناك است.« اين كارشناس محيط زيست در 
پاسخ به اين س��ؤال »جوان« كه اين خشكي ها از 
تغييرات اقليمي است يا تصميمات نادرست و غير 
كارشناسي زيس��ت محيطي پاسخ مي دهد:  » اگر 
شما ميانگين سالانه بارش ها در نقشه جغرافيايي 
ايران را مورد مطالعه قرار دهي��د ميزان بارش ها 
در كش��ور چيزي حدود 15 تا 25 درصد كاهش 
داشته است و كاهش 15 تا 20 درصدي بارش ها 
هيچگاه نمي توان��د موجب خش��كي 90 درصد 
كشور و مواجهه 90 درصد كش��ور با فرونشست 

شود.«
وي با تأكيد بر اينكه فرونشست مختص اصفهان 
نيس��ت، مي افزايد: » جنس خاك اصفهان از شن 
و رس اس��ت و اين خاك جنس آب رفتي دارد و 
چون در ساحل زاينده رود سكونتگاه بنا شده، اين 
فرونشست خود را بيشتر نش��ان داده است. ما در 
تهران هم چنين پديده اي را مش��اهده مي كنيم. 
ميزان فرونشس��تي كه در اصفهان وجود دارد در 
برخ��ي از مناطق بين 45 ت��ا 100 برابر ميانگين 
جهاني اس��ت و اين فرونشست در دشت اصفهان 
تا سه متر مش��اهده ش��ده و وضعيت خطرناكي 

است.«
    30 تا 40 درصد آب شرب مصرفي پشت 

سدها تبخير مي شود!
بايد چه كرد؟ آيا مي توان وضعيت آبي كش��ور را 
سر و س��امان داد و از ادامه يا تعميق بحران هاي 
زيس��ت محيطي ناش��ي از خشكس��الي همچون 

فرونشست زمين جلوگيري كرد؟
محبوب فر در پاسخ به اين س��ؤال مي گويد: » اگر 
منابع آب كشور از دست سازمان هاي اقتصادي و 
مافياي آب خارج شود و متخصصان، افراد با تجربه 
و كارشناسان متعهد محيط زيست و منابع آب و 
توسعه پايدار به اين حوزه ورود يابند، مشكل قطعاً 

كم خواهد شد.«
از نگاه اين كارشناس از يك طرف با صرفه جويي 
در مصارف و از س��وي ديگر مدرن سازي سيستم 
آبرساني در صنايع و كشاورزي همچنين باز كردن 
دريچه س��دهايي كه هيچ نتيجه اي جز تخريب 
طبيع��ت و محيط زيس��ت و كاه��ش منابع آب 
سطحي كشور نداش��ته اند مي توانيم اين مشكل 
را برطرف كني��م. محبوب فر تأكي��د مي كند: » 
الان بين 30 تا 40 درصد آب ش��رب مصرفي در 
كش��ور را در پشت سدهاي كش��ور فقط به دليل 
تبخير از دست مي دهيم. همچنين ببينيد انتقال 
آب چ��ه بلاهايي را س��ر اصفهان، خوزس��تان و 
چهارمحال بختياري آورده است. متأسفانه بالاتر 
از 50 درصد منابع آب زير زميني در چهار محال 
و بختياري خشك شده و كاهش پيدا كرده است. 
چشمه ها، قنات ها چا ه ها و چشمه كوهرنگ خشك 
شده است و ما شاهد از دست رفتن سرچشمه هاي 
استان هاي چهار محال و بختياري، اصفهان، يزد، 
خوزستان و كرمان هستيم و اين وضعيت بسيار 

نگران كننده است.«
زاينده رود تش��نه آب اس��ت، مانن��د زمين هاي 
كشاورزي اطراف آن و بس��ياري از مناطق ديگر 
كشور. آس��مان كم مي بارد، اما بي ترديد مي توان 
كاهش ب��ارش را تدبير كرد تا زاين��ده رود جاني 

دوباره بگيرد. 
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چارهاندیشیتشنگیدرحوضهآبریززایندهرود
بارش ها 15درصد كاهش داشته است؛ اين ميزان نمی تواند باعث خشكی و فرونشست در 90درصد ايران شود. 

»جوان« مطالبه بازگشت آب به زاينده رود را بررسی كرده است

زهرا چيذري 
  گزارش یک

حسین سروقامت مناسبسازينمادین
برايآغازدورانسالمندي!
شهرها براي 30 درصد از جمعيت

 مناسب سازي نشده اند
به گفته وزير بهداش�ت، جمعيت س�المندان تا چند سال ديگر به 
30 درصد از كل جمعيت ايران مي رس�د. نبود مسير هاي مناسب 
براي تردد اف�راد نيازمند، س�د معبرهاي عمدي و ناخواس�ته در 
معابر، طراحي سازه ها و س�اختمان ها بدون در نظر گرفتن امكان 
تردد س�المندان و اف�راد كم توان، نب�ود فضاهاي مناس�ب براي 
آمد و ش�د و اس�تقرار افراد نيازمند در وس�ايل نقلي�ه عمومي، 
نيازمن�د بازطراح�ي در جهت تس�هيل امور س�المندان اس�ت. 
امروز نزديك 12 درصد مردم مسن هس��تند و تا چند سال آينده اين 
ميزان به 30 درصد خواهد رس��يد. آمار 20 ت��ا 25 ميليوني جمعيت 
سا لمندي مي طلبد تا مسئولان در همه بخش هاي سلامت و بهداشت، 
اجتماعي و ش��هري به س��وي مهيا ك��ردن ش��رايط و اجرايي كردن 

مناسب سازي گام بردارند. 
هنوز به رغم تلاش هاي صورت گرفته و وجود دبيرخانه ستاد پيگيري و 
هماهنگي مناسب سازي كشوري تا رسيدن به حد متوسط در اين زمينه 

مسير بسياري باقي مانده است. 
نبايد تصور شود مناسب سازي فقط مختص گروه سني سالمندان است، 
اما بيشتر اقشار جامعه اعم از كودكان، نوجوانان و زنان باردار و بيماران 

به مناسب سازي نيازمندند. 
متأسفانه دستگاه هاي متولي در بسيار ي از موارد فقط كارها و اقدامات 
جزئي خود را به حساب مناسب س��ازي مي گذارند. با گشتي در معابر 
شهري، س��ازه هاي مهم و حمل و نقل عمومي مش��خص مي شود كه 
از مناسب سازي فقط شكل رس��انه ا ي آن صورت گرفته است. ورود به 
دوران سالمندي در كشور مسائل و مش��كلات اين بخش ها را بيشتر 

نمايان خواهد كرد. 
ش��هرداري ها بايد در هنگام ص��دور پروان��ه س��اختمان و پايان كار 
مناسب س��ازي اماكن عمومي را براي دسترسي معلولين و سالمندان 
مدنظر داشته باشند، اما در عمل كمتر به اين مهم توجه صورت مي گيرد 

و ضوابط مناسب سازي شهري ناكام از اجرا باقي مي ماند. 
به عن��وان مث��ال مال��كان س��اختمان ها و فضاهاي عموم��ي و نيمه 
عمومي در زمان دريافت پروانه س��اختماني ملزم به گذاش��تن جك 
معلولان يا بالابر براي جابه جايي افراد س��المند و كم توان هس��تند. 
ولي در زمان س��اخت عده اي يا فقط به صورت دكور سازه بالابر نصب 
مي كنند يا جك بلا اس��تفاده را جا نمايي مي كنند يا ب��ا اجاره كردن 
بالا بر پس از در يافت پايان كار اقدام ب��ه جمع آوري بالا بر مي كنند و 
 مشكلي بر مش��كلات افراد نيازمند افزوده، مأموران شهرداري را هم 

دور مي زنند. 
موارد مشابه در همه بخش ها در سيستم هاي بهداشتي و ساير بخش هاي 
ساختمان ها به وفور ديده مي شود كه از چشم مأموران شهرداري ها دور 
مي ماند. با اين حال برخي معابر و پارك ها و س��اختمان هاي دولتي و 
عمومي به شكل مناسبي مناسب سازي ش��ده كه لازم است اين روند  

سرعت بگيرد تا شهر براي همه قابل استفاده شود. 
به واقع در همه بخش هاي كشور به خصوص در دستگاه هاي اجرايي، 
مناسب س��ازي در رتبه آخر اولويت ام��ور قرار گرفته اس��ت. همين 
بي توجهي و امروز و فردا كردن سبب شده اس��ت در كلاف سر درگم 
ورود به دوران سالمندي، مس��ئولان به چه كنم، چه كنم اكتفا كنند! 
نبود برنامه جامع اجرايي مناسب سبب شده است تا هزينه هاي اجراي 

برنامه ها ي مقطعي و كوتاه مدت هم هزينه بر و زمان بر باشد. 
رئيس دبيرخانه ستاد پيگيري و هماهنگي مناسب سازي كشور در اين 
خصوص با تأكيد براينكه استانداران و فرمانداران مناسب سازي را جدي 
بگيرند، گفت: با توجه به افزايش سن سالمندي و نياز جانبازان، معلولان، 
بيماران و حتي افراد سالم به فضاي مناسب سازي شده، لازم است اين 

موضوع در دستور كار مسئولان قرار گيرد. 
دستگاه هاي نظارتي يكي از شاخص هاي ارزيابي عملكرد شهرداري ها 
را موضوع مناسب س��ازي عنوان كرده اند. در همين خصوص ابراهيم 
كاظم��ي مؤمن س��رائي خاطر نش��ان ك��رد: 70 درصد اج��راي كار 
مناسب س��ازي بر عهده ش��هرداري اس��ت كه بايد اهتمام ويژه اي به 
مناسب سازي داشته باشند.  مؤمن س��رائي با يادآوري اينكه جلسات 
مناسب سازي در س��طح ملي در سال 99 طي هش��ت ماه آخر سال، 
هشت نوبت برگزار شد، گفت: بيستمين جلسه مناسب سازي در سال 
جاري نيز به زودي برگزار خواهد شد.  بر اساس ماده 2 قانون حمايت از 
حقوق افراد داراي معلوليت، همه وزارتخانه ها، سازمان ها و مؤسسات 
و شركت هاي دولتي و نهادهاي عمومي و انقلابي موظفند در طراحي، 
توليد و احداث ساختمان ها و اماكن عمومي و معابر و وسايل خدماتي 
به نحوي عمل كنند كه امكان دسترسي و بهره مندي از آنها براي افراد 

داراي معلوليت مانند ساير افراد فراهم شود. 
همچنين براساس ماده 3 قانون حمايت از حقوق افراد داراي معلوليت، 
س��تاد پيگيري و هماهنگي مناسب سازي كش��ور مكلف است بر امر 
مناسب س��ازي س��اختمان ها و اماكن دولتي و عمومي دستگاه هاي 
برشمرده شده در ماده 2 اين قانون، نظارت كرده و گزارش هاي اقدامات 

آنها را درخواست كند. 
مناسب سازي اولين گام براي ورود به دوران سالمندي است كه بايد اين 
مسير هموار شود. مسئوليت بخش هاي دولتي و عمومي در اين كارزار 
بسيار چشمگير و حتي ضروري اس��ت. رعايت حقوق جامعه هدف بر 
همگان واجب و بر متوليان واجب تر است. بايد از حركت هاي نمادين 
مناسب سازي و شوهاي رس��انه اي پرهيز كرد و بر غني مناسب سازي 
افزود، چراكه با استمرار روند جمعيتي فعلي، دير يا زود، س سالمندي 

در انتظار جامعه ايراني است. 

قديمي ترها! دستمريزاد كه به ما ياد داديد  
 با بزرگ تره�ا وقت بگذراني�م، ب�ه دل كاري بزنيم ك�ه از آن 

مي ترسيم  و. . . 
اما فقط همين؟ امروزه اين قبيل آموزش ها نياز نس�ل جوان را 

برآورده مي كند؟
چرا از آموزش هاي بنيادين سخن نگوييم؟

ما »مواجهه با مخالف« را بلديم؟! 
رفق و مدارا، آگاهي بخش�ي و عدالت را عمود خيمه ارتباط با 

مخالف مي دانيم؟
مي توانيم آستانه تحمل خويش را بالا برده، صبورانه و منصفانه 

با مخالف برخورد كنيم؟
بلدي�م از جاده حقيقت خارج نش�ده، مخالف را نيز به س�مت 
حقيقت سوق دهيم؟ با منطق »اعِراض« يا مخالفت گام به گام 

آشناييم؟ 
بلديم ميان شخص نابكار و رفتار نادرس�ت تفاوت گذاشته، با 

رفتار نادرست محكم و قاطع برخورد كنيم؟
ناز شست قديمي ترها! اما هنوز مسائل مهمي وجود دارند كه 

آموزش آنها به نسل جوان واقعاً ضروري است. 
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مراجعه۱۶۰دستگاهاز3ميليون
موتورسيكلتبهمراكزمعاینهفنيپایتخت!

در حالي كه طبق قانون هواي پاك، موتورس��يكلت ها نيز موظفند به 
مراكز معاينه فني مراجعه كنند، اما در س��ال جاري صرفاً حدود 160 
دستگاه موتورس��يكلت به مراكز معاينه مراجعه كرده اند، در حالي كه 

حدود 3 ميليون موتورسيكلت در سطح شهر وجود دارد!
مديرعامل س��تاد مركزي معاينه فني خودروهاي ش��هر تهران درباره 
معاينه فني موتورسيكلت ها اظهار كرد: در قانون صراحتاً قيد شده كه 
خودروها و موتورسيكلت ها براي تردد به گواهي معاينه فني نياز دارند، 
اما در صورتي كه از دارندگان اين وسايل، گواهي معاينه فني درخواست 

نشود، تعداد انگشت شماري به مراكز مراجعه خواهند كرد. 
حسين مقدم با بيان اينكه شهرداري نمي تواند الزامي براي ارائه خدمات 
به متقاضيان تعيين كند، افزود: 11 خط مكانيزه در ش��ش مركز براي 
معاينه فني موتورسيكلت ها راه اندازي كرده ايم اما تا زماني كه گواهي 
معاينه فني از راكبان موتورسيكلت ها خواسته نشود، طبيعتاً آنها نيز به 

مراكز معاينه فني مراجعه نمي كنند. 
مدير عامل س��تاد مركزي معاينه فني خودروهاي شهر تهران تصريح 
كرد: در سال جاري حدود 160 دستگاه موتورسيكلت به مراكز معاينه 
مراجعه كرده اند، در حالي كه حدود 3 ميليون موتورسيكلت در سطح 

شهر وجود دارد!
وي خاطر نش��ان كرد: ضابط اجراي قانون، پليس راهور است؛ البته در 
اجراي قانون مش��كلات و ملاحظاتي از جمله اينك��ه صاحبان برخي 
موتورسيكلت ها از اين وسيله براي امرار معاش استفاده مي كنند و نبايد 
در شرايط اقتصادي كنوني تحت فشار قرار گيرند، وجود دارد، اما نبايد 

قانون گريزي هم وجود داشته باشد. 
مقدم خاطر نشان كرد: خودروهاي س��واري هنگام خريد و فروش به 
گواهي معتبر معاينه فني نياز دارند، پليس هنگام چك كردن مدارك 
رانندگان خودروهاي س��واري، گواهي معاينه فني را هم اخذ مي كند، 
براي موتورس��يكلت ها نيز بايد چنين الزامي وجود داش��ته باشد، اما 
متأسفانه اكنون شرايط اينطور نيست؛ اقداماتي از اين دست و همچنين 

تعيين جريمه مي تواند منجر به ضمانت اجرايي قانون شود. 
وي با اشاره به تعداد مراكز معاينه فني خودروهاي سبك در شهر تهران 
گفت: تعداد خطوط معاينه فني خودرو تا س��ال 96 ش��امل 40 خط 
معاينه فني بود كه طي چهار س��ال اخير به 56 خط افزايش يافت، اما 
با انصراف چند مركز معاينه فني متعلق به بخش خصوصي، به حدود 

54 خط رسيد. 

٢۰درصدداروهايایران
بهخارجقاچاقميشود

عضو هيئت رئيسه اتاق بازرگاني تهران با اشاره بر اينكه 20 درصد دارو از 
ايران قاچاق مي شود، گفت: با حذف ارز 4هزارو200 توماني، بخش مهمي 

از قاچاق معكوس دارو از ايران متوقف خواهد شد. 
ناصر رياحي، عضو هيئت رئيسه اتاق بازرگاني تهران اظهار كرد: در رابطه 
با حذف ارز 4هزارو200 توماني دارو، بايد براي مردم ش��فاف كرد كه اين 
حوزه با مرغ و تخم مرغ متفاوت است. يعني قيمت نهايي دارو كه به دست 
مصرف كننده مي رسد بر اساس سهمي تعيين مي شود كه بيمه ها پرداخت 
مي كنند و به اين ترتيب با حذف اين ارز، بحث بر سر اين خواهد بود كه سهم 

بيمه ها چقدر است و چه ميزان بودجه در اختيار آنها قرار دارد. 
به گفته وي، براي برخي بيماري هاي خاص، حتي داروهاي وارداتي نيز در 
تمام اين سال ها با قيمتي ثابت به دست مصرف كننده رسيده است؛ يعني 
با افزايش قيمت يا گران ش��دن دلار، بيمه سهم بيشتري را تقبل كرده و 

مصرف كننده تغيير قيمتي را تجربه نكرده است. 
عضو اتاق بازرگاني تهران با بيان اينكه مي توان مكانيزم مشابهي را نيز براي 
حذف ارز 4هزارو200 تومان��ي در نظر گرفت، توضيح داد: ما برنامه هايي 
را در اين زمينه ارائه كرده ايم كه محوري��ت ارز دولتي را كنار مي گذارد و 
با پرداخت مابه التفاوت ها به بيمه و س��پس از طريق بيمه به مردم، عملًا 
فشاري به مصرف كننده نهايي وارد نمي شود.  رياحي به ايسنا تأكيد كرد: 
در حال حاضر كه بنا شده تخصيص ارز 4هزارو200 توماني تا پايان امسال 
ادامه يابد، به همين دليل در صورتي كه مواد اوليه رشد قيمت نداشته باشد، 
قيمت دارو نيز افزايش نخواهد يافت. ما معتقديم حتي در صورت حذف ارز 

4هزارو200 توماني نيز قيمت دارو بالا نخواهد رفت. 
وي با بيان اينكه برآوردها از قاچاق معك��وس داروهاي وارداتي و توليدي 
ايران به خارج از كشور حكايت دارند، تصريح كرد: در برخي گزارش ها سهم 
اين موضوع از كل داروهاي كشور حتي به 20 درصد نيز مي رسد كه بخش 
مهمي از آن به دليل ارز ارزانقيمت دولتي به وجود آمده است؛ در صورت 
حذف اين ارز بخش مهمي از اين دارو به چرخه مصرفي كشور باز مي گردد 
كه خود جنبه مثبتي خواهد بود. در كنار آن، در صورت افزايش سهم بيمه ها 
و پرداخت مابه التفاوت از سوي آنها، باز هم فشاري به اقشار مختلف جامعه 

وارد نمي شود و تنها راه رانت و عدم شفافيت بسته مي شود. 
عضو اتاق بازرگاني تهران در پاسخ به س��ؤالي درباره احتمال توليد دارو 
اختصاصي كرونا در ايران نيز گف��ت: داروي اختصاصي اين ويروس كه از 
سوي يك يا دو شركت معرفي شده و حتي تأييديه هايي نيز در اروپا و امريكا 

نيز دريافت كرده فعلاً در بازار جهاني مطرح است. 
يكي از اين شركت ها اعلام كرده براي اهداف بشردوستانه محدوديتي براي 
توليد جهاني آن وضع نخواهد كرد و به همين دليل مواد اوليه آن نيز در چين 
در حال توليد شدن است. در صورت دريافت اين مواد اوليه و فراهم كردن 
مقدمات توليد، شركت هاي ايراني نيز مي توانند در اين حوزه فعال شوند؛ 

هر چند فعلاً خبر قطعي در اين زمينه وجود ندارد. 

هر۵۶۰دانشآموزایراني
یكمعلمورزش!

شاخص نسبت تعداد دانش آموز به معلم ورزش در سال تحصيلي 1400- 
1399 معادل 559/75 نفر است و در وضعيت بسيار نامطلوبي قرار دارد!
يكي از مهم ترين ش��اخص ها در خصوص دسترس��ي به فرصت هاي 
آموزش تربيت بدني و ورزش دانش آموزي، نيروي انس��اني اين حوزه 
است و مهم ترين بعد شاخص مربوطه، به نسبت تعداد كل دانش آموزان 

به معلم ورزش مربوط مي شود. 
بر اساس وضعيت نيروي انساني در حوزه ورزش مدارس كشور در سال 
تحصيلي 1400- 1399، نسبت تعداد كل دانش آموزان به معلم 22/05 
نفر، نسبت تعداد كل دانش آموزان به معلم ورزش 559/75 نفر و نسبت 

تعداد كل دانش آموزان به مراقب سلامت 359/1 نفر است. 
بر اساس اعلام مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اسلامي، شاخص 
نسبت تعداد دانش آموز به معلم ورزش كه معادل 559/75 نفر است در 
وضعيت بسيار نامطلوبي قرار دارد و اين ميزان در مقايسه با نسبت كل 
دانش آموزان به معلم 22/05 نفر بيانگر وضعيت نامطلوب نيروي انساني 

متخصص در حوزه ورزش مدارس است. 
همچنين با توجه ب��ه اينكه در آماره��اي تفصيل��ي وزارت آموزش و 
پرورش،  كيفيت و وضعيت تحصيلات معلمان ورزش مدارس از ديگر 
معلمان و كادر آموزشي و پرورشي تفكيك نشده است، امكان بررسي 
شاخص سطح تحصيلات معلمان تربيت بدني مدارس به صورت مجزا 

فراهم نيست. 
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